
از ابتدای هفته جاری و همزمان با کلید خوردن رسمی دور 
جدید مذاکرات میان ایران و امریکا، اقتصاد ایران تحولات 
را به شکل جزیی دنبال کرده و به نظر می رسد که با توجه 
به انتشار خبرهای مثبت از مذاکرات نسبت به این موضوع 
روی خوش نشان داده است. روند کاهشی قیمت ها در دو 
بازار طلا و ارز که از ساعات پایانی کار بازار در شنبه آغاز شده 
تا روز دوشنبه نیز ادامه پیدا کرد و قیمت ها به پایین ترین 
حد در تمام هفته های گذشته رسیدند، موضوعی که این 
سوال را به وجود آورده که آیا این روند کاهشی قیمت ادامه 
خواهد داشت یا هدف گذاری به سمت ثبات بخشی به این 
بازارها حرکت می کند؟  روز گذشته سخنگوی دولت نسبت 
به اخباری که از نوسان گیری دولت برای رسیدن به اهداف 
خود مطرح می شود، واکنش نشان داد. فاطمه مهاجرانی 
در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 

»دولت از افزایش قیمت دلار سود نمی برد. بالا رفتن قیمت 
دلار دریافتی دولت را بیشتر یا کمتر نمی کند. سود دولت 
در ثبات است که سرمایه مادی و سرمایه اجتماعی آن را 
افزایش می دهد. تلاش برخی برای نسبت دادن نوسانات 
ارزی به دولت، بیش��تر برای پوشاندن تحلیل های غلط 
قبلی خودشان است، نه چیزی بیشتر.« با این وجود اما در 
ای��ن تردیدی وجود ندارد که دولت نیز با دقت روند بازار را 
دنبال کرده و آماده مسوولیت پذیری در این حوزه خواهد 
بود. بازار ارز غیررسمی و به تبع آن بازار طلا روز دوشنبه نیز 
با تاثیرپذیری از نتایج دور اول مذاکرات غیرمستقیم ایران 
و امریکا در عم��ان و در پیش بودن دور بعدی مذاکرات در 
30فروردین ماه، تقریبا براس��اس نرخ روز گذشته یعنی 
یک روز پس از انجام مذاکرات در مس��قط از ثبات نسبی 
برخوردار بود. برهمین اساس هر قطعه سکه طرح جدید 
)امامی( ۷۹ میلیون و ۸00 هزار تومان و سکه طرح قدیم 
)بهار آزادی( ۷۲ میلیون و 300 هزار تومان فروخته شد که 
به ترتیب نسبت به معاملات روز یکشنبه )۲۴ فروردین( 
یک میلیون و ۹0۲ ه��زار و ۶3۸ تومان و دو میلیون 3۲3 
هزار و ۸۸۹ تومان کاهش داشت. نیم سکه ۵0 میلیون و 
300 هزار تومان، ربع سکه ۲۷ میلیون و 300 هزار تومان 
و سکه گرمی ۱۴ میلیون تومان در بازار طلا قیمت خورد 
که در نیم سکه سه میلیون ۷۸۴ هزار و ۹۷ تومان، ربع سکه 
یک میلیون و ۴۵ هزار و ۱3۸ تومان و سکه گرمی ۲۲۶هزار 

و ۴۱ تومان کاهش قیمت داشتند.
نکته اینجاس��ت که به دلیل کاهش انتظارات تورمی در 
بازارهای پولی و مالی، میزان ریزش قیمت ها در ربع و نیم 
سکه بیشتر بوده است چون این دو حباب قیمتی بیشتری 
نسبت به سکه تمام دارند. از سوی دیگر، هر گرم طلای ۱۸ 
عیار به قیمت ۶ میلیون و ۷۵۷ هزار و ۱00 تومان فروخته 
شد که نس��بت به روز یکش��نبه ۲0۱ هزار و ۲۹۹ تومان 
کاهش داشت؛ هر گرم طلای ۲۴ عیار نیز با ۲۶۸ هزار و ۷۹۵ 
تومان کاهش نسبت به روز کاری گذشته به هشت میلیون 
و ۸۹۶ هزار تومان رسید و هر مثقال طلا نیز با کاهش ۹0۲ 
هزار و ۴۵ تومانی، ۲۹ میلیون و ۱۷0 هزار تومان معامله شد.

این روند کاهشی درحالی است که بسیاری از تحلیل ها از 
بالا رفتن قیمت جهانی طلا می گویند. این بانک امریکایی، 
پیش بینی قیمت اون��س طلا در پایان س��ال ۲0۲۵ را از 
3300 دلار، به 3۷00 دلار در هر اونس افزایش داد. گلدمن 
ساکس، در یادداشتی در روز جمعه اعلام کرد: در صورت 
وقوع رکود، ورود جریان های سرمایه به صندوق های قابل 
معامله در بورس )ETF(، می تواند شتاب بیشتری بگیرد 
و قیمت طلا را تا پایان س��ال جاری ب��ه 3۸۸0 دلار در هر 
اونس، افزایش دهد. در این گزارش آمده اس��ت: اگر رشد 
اقتصادی به دلیل کاهش ابهامات سیاستی افزایش یابد، 
ورود سرمایه به صندوق های قابل معامله در بورس، احتمالًا 
به پیش بینی های مبتنی بر نرخ ها، برمی گردد و قیمت  طلا 

تا پایان سال، به 3۵۵0 دلار خواهد رسید.
کاخ سفید، تلفن های هوشمند و رایانه ها را از تعرفه های 
متقاب��ل امریکا معاف کرد، ب��ا این ح��ال، دونالد ترامپ، 
رییس جمهور امریکا هش��دار داد که احتمال اعمال این 
تعرفه ها در مقطعی، وجود دارد. بر اساس گزارش رویترز، 
قیمت هر اونس طلا برای تحویل فوری در روز دوش��نبه، 
رکورد دیگری به ثبت رس��اند و به 3۲۴۵ دلار و ۴۲ سنت 
رسید، اما با توجه به تعرفه های امریکا، روند مشخصی ندارد. 
گلدمن ساکس همچنین برآورد خود از تقاضای بانک های 
مرکزی برای طلا را از ۷0 تن در ماه ارزیابی قبلی، به ۸0 تن 
افزایش داد. در بازار ارز نیز قیمت ها روند نزولی خود را ادامه 
داده و دلار پایین تر از ۹0 هزار تومان به تثبیت رسیده است. 
با این وجود سوالی که کارشناسان باید به آن پاسخ بدهند، 
روندی است که این بازار می تواند در روزها و هفته های آتی 
آن را دنبال کند. یک کارشناس اقتصادی گفت: پس از آغاز 
مذاکرات میان ایران و امریکا، انتظارات تورمی کاهش یافته 
و پیش بینی می شود شکاف میان ارز تجاری و بازار آزاد نیز 
کمتر شود. بهاالدین حسینی هاشمی، گفت: از زمانی که 
در سال گذشته ریسک های سیاس��ی افزایش یافت که 
ناشی از درگیری میان ایران و اسراییل، شهادت فرماندهان 

حزب الله، ترور اس��ماعیل هنیه در تهران و پاسخ ایران به 
اقدامات اسراییل، سقوط دولت س��وریه و روی کار آمدن 
ترامپ به عنوان رییس جمهوری جدید امریکا بود، نرخ ارز 
در بازار آزاد ش��روع به جهش کرد و به میزان چشمگیری 
افزایش داشت؛ به طوری که نرخ دلار در بازار آزاد از ۶0 الی 
۶۵ هزار تومان در اوایل س��ال ۱۴03 به نزدیک ۱0۵ هزار 
تومان در روزهای ابتدایی سال ۱۴0۴ رسید. وی ادامه داد: 
اما در روزهای گذشته با مطرح شدن خبر شروع مذاکرات 
غیر مستقیم میان ایران و امریکا در عمان، انتظارات تورمی 
در بازار ارز به ش��کل قابل توجه��ی کاهش یافت که نمود 
آش��کار آن را در کاهش قیمت ارز در بازار آزاد مش��اهده 
کردیم. مدیرعامل اسبق بانک صادرات خاطرنشان کرد: 
در این شرایط شاهد تعدیل نرخ ارز در بازارها هستیم و در 
این میان اگر بانک مرکزی، فرآیند تخصیص ارز را تسهیل 
کند و شرایطی را فراهم کند که بهتر از گذشته، تخصیص 
ارز حاصل از صادرات به شکلی مطلوب تر و در زمان کمتری 
صورت بگیرد، بی شک قیمت ارز تجاری و ارز بازار آزاد به 
یکدیگر نزدیک خواهد شد. به عبارت دیگر، شکاف میان ارز 
تجاری و آزاد کمتر و تعدیل می شود. حسینی هاشمی اظهار 
کرد: بنابراین بانک مرکزی باید زمان تخصیص ارز را کوتاه 
کند، چراکه کسانی که به بازار فشار وارد می کنند و نیازمند 
ارز هستند، ممکن است به خاطر تعهدات ارزی خود، ارز 
موردنیاز را از بازار آزاد تهیه کنند و اگر این امر یعنی فرآیند 
تخصیص، تسهیل شود، شکاف موجود میان ارز تجاری و 
بازار آزاد به حد تعادل خواهد رس��ید و نکته قابل توجه در 
این موضوع آن است که نرخ ارز باراز آزاد به باراز ارز تجاری 
نزدیک خواهد شد، نه برعکس آن که مساله قابل توجهی 
است. وی گفت: رشد نرخ ارز در بازار آزاد به طور کل ناشی از 
افزایش انتظارات تورمی در سال گذشته بود که جهش نرخ 
ارز را رقم زد. اما امروز این انتظارات تورمی به خاطر اخبار 
مربوط به مذاکرات غیر مستقیم در حال کاهش یافتن است 
و شاهد شکل گیری یک فضای اعتماد و اطمینان در منطقه 

هستیم و اگر این شرایط به نتیجه مطلوبی برسد، بدون شک 
نرخ ارز در بازار آزاد به نرخ ارز تجاری نزدیک خواهد شد. به 
عقیده این کارشناس اقتصادی در حال حاضر رقابت میان 
ایالات متحده و چین در حال افزایش است و از آنجایی که 
چین نقش مهمی در بازار ایران دارد، به نظر می رس��د که 
امریکا در تلاش است تا بازارهای اقتصادی را از چنگ چین 
خارج کند. آنچه از گفته مقامات امریکایی حاصل شده، آن 
است که آنها علاوه بر اینکه قصد دارند سر مساله هسته ای با 
ایران به توافق برسند، علاقه مند به گسترش روابط تجاری با 
ایران نیز هستند. حسینی هاشمی تاکید کرد: در نقطه مقابل 
این موضوع، اگر تحریم های ایران برداشته شود و بانک ها 
بتوانند روابط مالی و پولی خود را انجام دهند، سرمایه گذاری 
در ایران نیز به طور چشمگیری افزایش پیدا می کند و به 
شکل قابل توجهی ورود ارز به کشور بیشتر و سرمایه مالی 
به داخل کشور وارد می شود که نتیجه آن می تواند به پایین 
آمدن قیمت ارز در بازار آزاد حتی کمتر از ارز دولتی منجر 
شود. وی در پایان خاطرنشان کرد: این نکته درست است 
که ترامپ فردی مدعی است و قصد دارد تا با ایجاد توافقات 
جدید جایزه صلح نوبل را کسب کند، اما از آنجایی که ایران 
در موضوع هسته ای که در گذشته نیز بارها اعلام کرده بود، 
برنامه صلح آمیز دارد، می توان انتظار داشت که به توافقاتی 
در حوزه هسته ای و گشایش در روابط خارجی و درنهایت 

گسترش روابط تجاری و اقتصادی، منتهی شود.
همچنین مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
کرد: همان طور که از منظر اقتصادی امکان پیش بینی سقف 
قیمت دلار وجود نداشت، در حال حاضر هم نمی توان کف 
قیمت را به طور دقیق پیش بینی کرد؛ چراکه وقتی نرخ ارز 
از ۵۸ هزارتومان به بالا افزایش یافت، این افزایش حاصل 
یک فعل و انفعال سیاسی بود. وی افزود: اگر ایران و امریکا 
به توافق نزدیک شوند، همچنان قیمت دلار جای کاهش 
دارد. بنابراین اگر فرض کنیم که در افق نهایی اقتصاد ایران را 
بدون تحریم ببینیم، می توان نرخ ارز را تا حدود ۲۸ تا 30هزار 
تومان در نظر گرفت. به گفته رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
چین، بخش عمده ای از نوسانات نرخ ارز در سال های اخیر 
ناشی از تحولات سیاسی بوده و کمتر از شش سال پیش نرخ 
دلار در بازه ۱3 هزار تومان و کمتر از هشت سال پیش در 
بازه 3000 تومان بوده است. اما اینکه نرخ ارز به حدود ۱00 
هزار تومان هم رسید، حول محور سیاست خارجی شکل 
گرفت. حریری با بیان اینکه در چنین شرایطی نمی توان با 
عینک و ترازوی اقتصادی سقف افزایش قیمت و حالا کف 
کاهش قیمت را پیش بینی کرد، تصریح کرد: در این شرایط 
باید منتظر باشیم و ببینیم مردان دیپلماسی چه می کنند. به 
این ترتیب از سویی کاهش قیمت ها این امید را به وجود آورد 
که دست دولت در مدیریت اقتصادی کشور باز شده و البته 
فشار معیشتی بر مردم کاهش پیدا کند و ازسوی دیگر این 
سوالات را به وجود آورده که ثبات اقتصادی و ایجاد اعتماد 
در بین سرمایه گذاران چگونه محقق خواهد شد، موضوعی 

که باید دید در روزهای آتی به کدام سمت می رود. 

اقتصاد  کلانسیاست ايـران2   Tue. Apr 15. 2025   3019   سه شنبه 26 فروردین 1404     16 شوال 1446    سال یازدهم      شماره

رییس جمهور  در جلسه شورای عالی اشتغال:
  با تمام توان از کارآفرینان

 حمایت می کنیم
رییس جمهور با تأکید بر لزوم تنوع بخشی به فرصت های 
شغلی، گفت: تس��هیلات اشتغال آفرینی باید هدفمند 
پرداخت شود و مشخص باش��د در چه زمینه ای هزینه 
می شود. همچنین کارآفرینانی که در روستاها فعالیت 
می کنند باید در اولویت دریافت تسهیلات قرار گیرند.  
هشتاد و ششمین جلسه ش��ورای عالی اشتغال، صبح 
روز دوش��نبه به ریاست دکتر مسعود پزشکیان، برگزار 
شد. دکتر پزش��کیان در این نشس��ت بر برنامه اصولی 
دولت چهاردهم برای حمایت از کارآفرینان و توس��عه 
طرح های اشتغال زایی تأکید کرد. رییس جمهور با اشاره 
به فرمایش��ات مقام معظم رهبری درباره اهمیت ایجاد 
اشتغال، اظهار داش��ت: دولت چهاردهم مصمم است، 
بسترهای لازم برای کارآفرینی و اشتغال را فراهم کند و 
با تمام توان از کارآفرینان و افرادی که به دنبال راه اندازی 
کسب وکارهای جدید هستند، حمایت می کند. در ادامه 
جلسه، پزشکیان اشتغال را محور رونق تولید ملی و حل 
مشکلات اقتصادی کشور دانست و تصریح کرد: ایجاد 
اش��تغال موجب افزایش تولید، تولی��د ثروت و برطرف 
شدن کسری بودجه خواهد شد. تحقق این هدف در گرو 
اراده جدی دستگاه های اجرایی و استانداری ها است و با 
وجود اراده، مس��یر ایجاد اشتغال نیز هموار خواهد شد. 
رییس جمهور با تأکید بر لزوم تنوع بخشی به فرصت های 
ش��غلی، خاطرنش��ان کرد: هر چه تنوع مشاغل بیشتر 
باش��د، امکان حضور افراد بیش��تری در بازار کار فراهم 
می شود. پزشکیان درخصوص نحوه پرداخت تسهیلات 
به کارآفرین��ان، تأکید کرد: تس��هیلات باید هدفمند 
پرداخت شود و مشخص باش��د در چه زمینه ای هزینه 
می ش��ود. نظام بانکی و دس��تگاه های اجرایی ذی ربط، 
باید با نظارت دقیق، ضمن حمایت از کارآفرینان، امنیت 
خاطر و سرمایه گذاری آنان را تأمین کرده و تفاوت میان 
افراد فعال و غیرفعال را مشخص نمایند. رییس جمهور با 
تأکید بر اهمیت حمایت ویژه از مشاغل روستایی، اظهار 
داشت: کارآفرینانی که در روستاها فعالیت می کنند باید 
در اولویت دریافت تسهیلات قرار گیرند. در ادامه جلسه، 
پزشکیان بر ضرورت برنامه ریزی دقیق در حوزه تولید و 
بازار داخلی تاکید و بیان کرد: کم و کیف تولید داخلی، 
تامین نیازهای بازار داخلی و ظرفیت های صادراتی باید در 
قالب یک برنامه ریزی جامع تنظیم شوند. رییس جمهور 
خاطرنشان کرد: متاسفانه در حال حاضر تصویر روشنی 
از نیازه��ای داخلی و ظرفیت های تولی��دی و صادراتی 
وجود ندارد و باید با برنامه ریزی منسجم، تولید داخلی 
به سمت بازارهای هدف هدایت شود. در بخش دیگری 
از این جلسه، پزشکیان بر اهمیت استفاده دستگاه های 
تسهیلگر اشتغال، از ظرفیت های رسانه ای، برای همراه 
کردن بانک های عامل در تخصیص منابع به کارآفرینان 
تأکید کرد. در این جلسه، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به همراه مدیران این وزارتخانه گزارشی درباره وضعیت 
اشتغال کش��ور و تسهیلات قرض الحسنه اشتغال زایی 
ارائه کردند. همچنین ۱0 مصوبه در حوزه اشتغال زایی 
به تصویب اعضای شورا رسید. هشتاد و ششمین جلسه 
شورای عالی اش��تغال با حضور وزرای علوم، تحقیقات 
و فناوری، راه و شهرس��ازی، فرهنگ و ارش��اد اسلامی، 
بهداشت، درمان و آموزش پزش��کی، ورزش و جوانان، 
نیرو، سرپرست وزارت امور اقتصادی و دارایی و معاونان 
امور زنان و خانواده، علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان و 

توسعه روستایی رییس جمهور برگزار شد.

جهاد دانشگاهی برای برون رفت 
از ناترازی ها ایده بدهد

 محمدرضا عارف در مراس��م تودیع و معارفه مسلمی 
نائینی و علی منتظری روس��ای پیشین و جدید جهاد 
دانشگاهی در دانشگاه علم و فرهنگ با تشکر از تلاش های 
جهاد دانشگاهی در چهار دهه اخیر، اظهار کرد: جهاد 
دانشگاهی مولود انقلاب فرهنگی و شاید یکی از بهترین 
تصمیمات ستاد انقلاب فرهنگی در سال ۵۹ بود. نقش 
و سهم جهاد دانشگاهی برجسته بوده و نقش کلیدی 
در بازگشایی دانشگاه ها داشت. وی ادامه داد: بچه های 
حزب اللهی و مومن و بانشاط جهاد دانشگاهی هم در جبهه 
جنگ بودند و هم در دانشگاه ها و با تلاش آنها دانشگاه ها 
خوب بازگشایی شد. معاون اول رییس جمهور خاطرنشان 
کرد: دانشگاه و صنعت زبان هم را نمی فهمیدند. صنعت 
در زمینه مونتاژ فعال بود و تلاش های دانش��گاه در حد 
مقاله بود. وقتی جوانان بانش��اط جهاد دانش��گاهی به 
میدان آمدند، دستاوردهای خوبی حاصل شد که یکی از 
این دستاوردها، نزدیک شدن دیدگاه دانشگاه و صنعت 
بود. این دو مکمل هم هستند و به هم نیازمند هستند. 
جهاد دانش��گاهی نقش پل ارتباط دانشگاه و صنعت و 
همچنین خدمات برقرار کرد. معاون اول رییس جمهور 
با بیان اینکه با همه روسای جهاد دانشگاهی به صورت 
رسمی و غیررسمی همکاری داشته ام، تاکید کرد: دولت 
موانع جهاد دانشگاهی را رفع می کند تا جهاد دانشگاهی، 
جهادی عمل کند. عارف افزود: جهاد دانشگاهی در همان 
طفولیت خود در بازگشایی، مدیریت و عملکرد دانشگاه 
س��هم داش��ت. هرچند اختلاف نظر وجود داشت ولی 
خروجی تصمیمات درست بود. جهاد دانشگاهی به خوبی 
بزرگ شد. جهاد دانشگاهی نهادی علمی، دانش بنیان، 
جریان ساز و تاثیرگذار است. امروز شرایط سال ۵۹ را در 
ارتباط با جهاد دانشگاهی با دغدغه های متفاوت داریم. 
آن زمان دغدغه ما تولید فارغ التحصیل یود امروز کیفی تر 
کردن فارغ التحصیلان دغدغه ما اس��ت. وی ادامه داد: 
وظیفه اصلی جهاد دانشگاهی ساختن انسان تراز انقلاب 
است. ما دانش��گاهیان در این زمینه کوتاهی کرده ایم. 
دغدغه ما رشد کمی بود. الان این دغدغه رفع شده و باید 
دنبال کیفی کردن آموزش ها باشیم. جهاد می تواند در 
این زمینه کار کند. جهاد یک خانه تکانی جدی باید بکند 
برای جذب دانشجویان. دانشجو باید احساس کند جهاد 
دانشگاهی منزل آنهاست. مدیران جهاد باید این باور را 
داشته باشند که حتی پروژه های دفاعی را به دانشجویان 
بسپرد. فارغ التحصیل باید در زمینه فرهنگی هم زبده 
باشد و جهاد دانشگاهی می تواند در این زمینه فعال باشد. 

تحقق کامل درآمدهای 
مالیاتی در سال ۱۴۰۳

سازمان امور مالیاتی کش��ور با انتشار گزارشی از تحقق 
۱۲۲۹ هم��ت درآمد مالیاتی در س��ال ۱۴03 خبر داد. 
اصلی ترین منبع درآمدی دولت در قانون بودجه س��ال 
۱۴03 کل کش��ور درآمدهای مالیاتی به شمار می رود. 
در فرآین��د تدوین لایحه بودجه س��ال ۱۴03، دولت با 
لحاظ ظرفیت های اقتصادی کشور، شرایط کلان مالی 
و شاخص های موثر بر درآمدهای پایدار، رقم ۱۱۲۲ هزار 
میلیارد تومان را به عنوان پیش بینی درآمدهای مالیاتی 
در لایحه به مجلس ش��ورای اسلامی پیش��نهاد داد. در 
ادامه فرآیند تصویب، این رق��م در قانون بودجه مصوب 
س��ال۱۴03 کل کش��ور به ۱۲۲۲ هزار میلیارد تومان 
افزایش یافت. این رقم حاکی از رشد ۵۱درصدی نسبت به 
درآمدهای مالیاتی وصول شده در سال ۱۴0۲ است.این 
درحالی است که تحقق درآمدهای مالیاتی در سال ۱۴0۲ 
نیز نسبت به عملکرد س��ال ۱۴0۱، رشد قابل توجهی 
معادل ۷۲ درصد را تجربه کرده بود. بنابراین، پیش بینی 
درآمد مالیاتی در سال ۱۴03 بر پایه روندی تصاعدی و 
در عین حال با اتکا به اصلاحات ساختاری و ظرفیت های 
بالفعل و بالقوه نظام مالیاتی صورت گرفته است. افزایش 
رقم پیش بینی شده در بودجه س��ال۱۴03 کل کشور 
برای درآمدهای مالیاتی، با توجه به رشد چشمگیر تحقق 
درآمدهای س��ال۱۴0۲، در آغاز س��ال جاری از منظر 
بسیاری از کارشناس��ان و تحلیلگران اقتصادی هدفی 
بلندپروازانه و دشوار ارزیابی می شد. برخی نیز تحقق این 
میزان درآمد مالیاتی را در تعارض با حفظ ثبات و آرامش 
در فضای اقتصادی و بازارها می دانستند. با وجود چنین 
دیدگاه هایی و در شرایطی که اقتصاد کشور در سال گذشته 
با رخدادهای کم سابقه و پیش بینی ناپذیری مواجه بود، 
سازمان امور مالیاتی کشور با تکیه بر برنامه ریزی دقیق، 
تصمیم گیری هوشمندانه و اجرای اقدامات سنجیده و 
به موقع، موفق ش��د درآمدهای مالیاتی تحقق یافته را از 
سقف تعیین شده در قانون بودجه فراتر ببرد و عملکردی 
فرات��ر از انتظارات ثب��ت کند. در همین راس��تا، یکی از 
اقدامات موثر س��ازمان، بهره برداری هدفمند از ظرفیت 
تبصره ماده ۱00 قانون مالیات های مستقیم بود که با اتکا 
بر اش��راف اطلاعاتی سازمان به فعالیت های اقتصادی و 
داده های مالی مودیان، امکان محاسبه و تشخیص مالیات 
صاحبان مشاغل خرد و پردرآمد را به صورت سیستمی 
فراهم س��اخت. این اقدام، ضمن بهینه س��ازی فرآیند 
مالیات ستانی در این گروه از مودیان، زمینه ساز افزایش 
دقت، عدالت و سرعت در تعیین مالیات متعلق شد و نقش 
بسزایی در ارتقای درآمدهای مالیاتی ایفا کرد. فراهم کردن 
زمینه امکان انتخاب محل مصرف مالیات توسط مودیان 
مالیاتی منجر به افزایش رضایتمندی و مشارکت آنها در 
پرداخت مالیات شده و در نتیجه تمکین مالیاتی و افزایش 
۸3درصدی مالیات ابرازی صاحبان مش��اغل نسبت به 
سال گذش��ته را به دنبال داشته است. با هوشمندسازی 
نظام مالیاتی در جه��ت جلوگیری از فرار مالیاتی امکان 
شناسایی و ثبت نام حدود چهار میلیون مودی جدید فاقد 
پرونده فراهم شد و از این طریق تعداد مودیان مالیاتی از 
حدود هشت میلیون مودی در سال۱۴0۱ به حدود ۱۲ 
میلیون مودی در سال ۱۴03 رسیده است. پیاده سازی 
عملیاتی قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و 
تولید اظهارنامه مالیات ارزش افزوده به صورت پیش فرض 
براساس اطلاعات خود مودیان منجر به افزایش تسلیم 
تعدادی اظهارنامه و همچنین ابراز مثبت، به ارزش اسمی 
بالغ بر ۴۵۶ همت ش��د. این رقم در مقایسه با سال قبل 
رش��د ۷3درصدی داشته است. این میزان رشد در سال 
۱۴0۲ )نسبت به ۱۴0۱( معادل ۵۲درصد بوده است. 
افزایش این ارقام حکایت از رشد تصاعدی ابرازی مودیان 
در اظهارنامه با اجرایی شدن قانون پایانه فروشگاهی و 
سامانه مودیان داشته است. در راستای ارتقای شفافیت 
مالی و استقرار عدالت مالیاتی، سازمان امور مالیاتی کشور 
طی سال ۱۴03 با ایجاد و تقویت مرکز بازرسی و مبارزه با 
فرار مالیاتی و پول شویی، اقدامات گسترده و هدفمندی 
را در شناسایی مودیان صوری و فراریان مالیاتی به انجام 
رساند. این مرکز، با بهره گیری از زیرساخت های داده محور 
و سامانه های هوشمند، به عنوان بازوی نظارتی سازمان، 
نقش موثری در شناسایی فعالیت های اقتصادی پنهان 
و ناقضان قانون ایفا کرده و سهم بسزایی در جلوگیری از 
اتلاف منابع مالی دولت و احقاق حقوق عمومی داشته 
است. از دیگر اقدامات برجسته سازمان در سال۱۴03، 
اجرای گسترده حسابرسی سیستمی پرونده های مالیاتی 
بود. ای��ن رویکرد نوین موجب کاه��ش تمرکز نیروی 
انسانی بر رسیدگی به پرونده های خرد و کم ریسک شده 
و در عوض، ظرفیت کارشناسان و ماموران مالیاتی 
برای رسیدگی به پرونده های کلان، مهم و پیچیده 
در کوتاه ترین زمان ممکن فراهم ش��د. اجرای این 
سیاس��ت، به ارتقای بهره وری سازمان و تسریع در 
فرآیند تعیین مالیات های واقعی در گستره ای وسیع 
از پرونده ها انجامید و شرایط تحقق وصول عادلانه و 

موثر مالیات در سال مذکور را فراهم ساخت. 
     شناسایی ۸۹۲  مودی مالیاتی

 مشکوک به پولشویی در سال ۱۴۰۳
رییس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
سازمان امور مالیاتی گفت: با هدف مبارزه با پولشویی و 
براساس بررسی گزارش های موارد مشکوک، اطلاعات 
۸۹۲ مودی مالیاتی در س��ال گذش��ته به مرکز ملی 
اطلاعات مالی ارسال شد. شاهین مستوفی روز دوشنبه 
با اشاره به رویکرد این سازمان مبنی بر وصول درآمدهای 
مالیاتی از محل شناسایی فرارهای مالیاتی و مقابله با آن 
افزود: افزایش درآمدهای مالیاتی بدون فشار به مودیان 
خوش حساب کنونی و واحدهای تولیدی و صنعتی و 
از طریق مقابله با فرار مالیاتی، شناسایی مودیان جدید 
و تمرکز بر دانه درشت ها صورت می گیرد. وی با بیان 
اینکه در سال گذش��ته ۷۴۷ مورد بازرسی مالیاتی 
انجام شده اس��ت، اظهار داشت: در راستای بررسی 
اسناد و مدارک به دس��ت آمده از بازرسی مالیاتی 
موضوع ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مستقیم، ۱۱ 
هزار و ۱۶۱ برگ تشخیص مالیاتی به مبلغ بیش از 
۱00 هزار میلیارد ریال و حدود پنج هزار برگ قطعی 

به مبلغ ۶۶ هزار و ۷۴0 میلیارد ریال صادر شد.

همزمان با انتشار جدیدترین خبرها از دور جدید مذاکرات مطرح شد

سخنگوی وزارت امور خارجه:

مذاکرات به صورت غیرمستقیم با میانجیگری عمان ادامه پیدا می کند

قیمتطلاودلارتاچهزمانینزولیمیماند؟

با جدیت رفع تحریم ها علیه ملت ایران را در مذاکرات پیگیری می کنیم

سخنگوی وزارت امور خارجه گزارشی از سفر اخیر عراقچی 
به الجزایر و سفر روانچی به تعدادی از کشورهای اروپایی و 
همچنین نشست کارشناسی ایران، چین و روسیه در مسکو 
ارایه کرد. بقایی همچنین در پاسخ به سوالی تاکید کرد: موضع 
اصلی ما در مذاکرات غیر مستقیم با امریکا رفع تحریم های 
ظالمانه و غیرقانونی است که علیه ملت ایران اعمال شده 
است و این مطالبه جدی و اساسی ماست و با جدیت آن را 
در مذاکرات پی گیری می کنیم. سخنگوی وزارت خارجه 
همچنین در پاس��خ به س��والی در مورد مکان دور بعدی 
مذاکرات ایران و امریکا گف��ت: همان طور که وزیر خارجه 
مطرح کردند احتمالاً دور بعدی مذاکرات جایی غیر از عمان 
خواهد بود. وی افزود: به نظرم این موضوع مهمی نیست، مهم 
این است که مذاکرات ما در همان چارچوب قبلی یعنی به 
صورت غیرمستقیم با میانجیگری عمان ادامه پیدا می کند. 
بقایی تاکید کرد: در مورد مکان مذاکرات تمهیدات لازم از 
سوی طرف واسط اندیشیده می شود، ما از تمهیدات عمان 
در دور اول مذاکرات تشکر می کنیم. امیدواریم که در مورد 
دور بعدی هم به نحو شایسته تصمیم گیری شود. سخنگوی 
وزارت خارج��ه تاکید ک��رد: ما با طرف عمان��ی در ارتباط 
هستیم و بعد از دریافت نظرات طرف عمانی در این ارتباط 
تصمیم گیری می کنیم و آن را اعلام می کنیم. بقایی همچنین 
در مورد اظهارات اخیر سخنگوی وزارت خارجه امریکا در 
مورد تهران از جمله این که ایران باید جدیت بیشتری از خود 
نش��ان دهد و تهدیداتی که در این زمینه بیان کرده است، 
گفت: این مواضع متناقضی است که از سوی مقامات مختلف 
امریکایی مطرح می شود و باید این تناقض را حل کنند. وی 
ادامه داد: یکی از دلایل مذاکره غیر مستقیم این است که شما 
نمی توانید مدعی مذاکره باشید و از طرف دیگر به فشار ادامه 
دهید و مطلقاً چنین رویکردی پذیرفتنی نیست. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاسخ سوالی در در مورد زمان سفر مدیر 
کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران گفت: توافق اصولی 
برای سفر آقای گروسی انجام شده است، در مورد اصل سفر 
تفاهم شده است. در مورد جزییات و دیدارها نکاتی هست 
که نمایندگی ما در وین در تعامل با دفتر مدیرکل در حال 
پیگیری است. علی الاصول این هفته این سفر انجام می شود. 
بقایی افزود: فکر می کنم که ظرف امروز در این زمینه اطلاع 
رسانی می کنیم. البته یک سری موارد لجستیک وجود دارد 
که همان طور که اشاره شد در حال رایزنی و هماهنگی در 
ارتباط با آن هستیم و فکر می کنم که این سفر این هفته انجام 
می شود. سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در پاسخ به 

این سوال آیا سفر گروسی به تهران از قبل برنامه ریزی شده 
بود و یا مرتبط به دور اول مذاکرات غیر مستقیم بین ایران و 
امریکا در مسقط است، اظهار کرد: این سفر از قبل برنامه ریزی 
شده بود و در چارچوب تعاملات مرسوم ایران با آژانس صورت 
می گیرد. س��خنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به 
سوالی در مورد اخبار منتشر شده مبنی بر احتمال انتصاب 
خانم »بربوک « وزیر خارجه آلمان به پست ریاست مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد گفت: ما نیز این خبر را شنیده ایم 
و برای ما قابل انتظار نبود؛ چرا که کسی که می خواهد نامزد 
چنین پست مهمی باشد باید سابقه مثبت و قابل ارایه برای 
کشورها داشته باشد و حداقل ایشان در مورد روابط دوجانبه 
ایران و آلمان میراث قابل دفاعی از خودشان به جا نگذاشتند. 
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
در مورد همکاری های اقتصادی ایران و امریکا تصریح کرد: 
مانعی برای همکاری اقتصادی و سرمایه گذاری اقتصادی 
برای طرف های مقابل در ایران وجود نداشته و این مشکل 
خود امریکایی ها بوده که با وضع قوانین پیچیده و متراکم 
چند لایه شهروندان خود را از سرمایه گذاری اقتصادی در 
ایران محروم کرده است. بقایی گفت: براساس برنامه ریزی 
که از قبل انجام شده است در اواخر این هفته وزیر خارجه به 
روسیه سفر می کند و در این سفر مسائل مختلف از جمله 

آخرین تحولات مسقط مورد بررسی قرار می گیرد. 
وی مجدداً تاکید کرد که این سفر از قبل برنامه ریزی شده 
بوده است. سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد استقبال 
کش��ورهای منطقه و حوزه خلیج ف��ارس از مذاکرات غیر 
مس��تقیم ایران و امریکا گفت: ما از رویکرد س��ازنده همه 
همسایگانمان تقدیر می کنیم نه فقط برای این تحول، بلکه 
در مورد تحولات چند ماه گذشته ای که در منطقه رخ داده 
است و نوع واکنشی که آنها داشته اند. وی ادامه داد: همان طور 
که بارها گفته ایم منطقه برای ما اهمیت کلیدی دارد، امنیت 
منطقه برای ما بسیار مهم است و این وفاق نشانگر یک باور 
جمعی در کشورهای منطقه مبنی بر ضرورت درون زا کردن 
امنیت در منطقه است. وی افزود: آقای دکتر عراقچی طی 
تماس هایی که روز گذشته با همتایان خود در کشورهای 
منطقه از جمله مصر کویت، قطر و امارات داشت آنها را در 
جریان گفت وگوهای مس��قط قرار داده است، البته قبل از 
گفت وگوها نیز آنها را در جریان تح��ولات قرار داده بودند. 
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا مدت زمانی برای توافق بین ایران و امریکا مشخص شده 
تا جامعه نسبت به مذاکرات شرطی نشود؟ تاکید کرد: حتماً 

قرار نیست که مدیریت کشور را به مذاکرات وابسته کنیم و 
همه دستگاه ها باید طبق قانون به وظایف جاری خود عمل 
کنند. وی افزود: این بار اول نیست که ما درگیر مذاکرات با 
امریکا می شویم همان طور که بارها اعلام کردیم مذاکرات 
بیانگر جدیت ایران در امر دیپلماس��ی است و این همیشه 
وجود داشته است . بقایی گفت: قطعاً مسیولان ذی ربط باید 
مذاکرات دیپلماتیک را از مسائل روزمره کشور جدا کنند 
و سایر مس��ائل باید طبق معمول و جاری خود پیش رود. 
س��خنگوی وزارت خارجه همچنین تاکید کرد: مذاکرات 
غیرمستقیم بین ایران و امریکا منحصر به رفع تحریم ها و 
موضوع هسته ای است و هیچ موضوع دیگری در دستور کار 
نیست. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی 
در مورد وضعیت یک شهروند ایرانی در کانادا که حدود ۷0 
روز ناپدید شده بود و سپس جسد آن پیدا شده است، گفت: 
من به خانواده این ش��هروند ایرانی تسلیت می گویم. وی 
افزود: برخلاف اینکه م��ا روابط دیپلماتیک با کانادا نداریم 
ولی از طریق دفتر حافظ منافع خود در کانادا و دفتر حافظ 
منافع کانادا در ایران» سفارت سوییس در تهران« این موضوع 
پیگیری شد، مسائل مربوط به انتقال جسد ایشان در حال 
انجام است ولی دلایل این حادثه برای ما روشن نیست و باید 
مقامات کانادایی در این ارتباط توضیح دهند. س��خنگوی 
وزارت خارجه همچنین در پاس��خ به این سوال که برخی 
معتقدند آقای عراقچی در جریان مذاکرات غیر مستقیم 
بین ایران و امریکا در مس��قط با احوالپرسی با »ویتکاف« 
مذاکره کننده ارش��د امریکایی خطوط قرم��ز را رد کرده 
است، گفت: من در آنجا رنگی ندیدم، ما در امر دیپلماسی 
همواره قائل به نزاکت دیپلماتیک هس��تیم و در برخورد با 
دیپلمات های اروپایی و امریکایی در سطح سازمان ملل و 
سایر مجامع بین المللی اگر به دیپلمات ایران سلام شود ما هم 
سلام علیک می کنیم و جواب بخشی از نزاکت دیپلماتیک 
است. وی ادامه داد: بعد از ۲ ساعت و نیم تبادل پیام از طریق 
عمان بین ایران و امریکا در آخرین لحظات خداحافظی با 
میزبان یعنی وزیر خارجه عمان این س��لام و علیک انجام 
شده است و من از شما می خواهم که به مابقی حواشی بهایی 
ندهید. سخنگوی وزارت امور خارجه آیا ممکن است که وقتی 
مذاکرات به پیش رفت و وارد مسائل جزیی و فنی شد، آژانس 
و سایر کشورهای عضو آژانس نیز در مذاکرات نقش آفرین 
باشند و حضور پیدا کنند، گفت: این چیزی است که براساس 
رون��د مذاکرات، باید در مورد آن تصمیم گیری ش��ود. وی 
همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با آخرین روند توافقنامه 

جامع راهبردی ایران و روسیه در ایران باتوجه به امضای آن در 
دومای روسیه گفت: تا آنجا که می دانم لایحه مربوط به این 
توافقنامه توسط وزارت خارجه تنظیم شده به مجموعه هیات 
دولت ارایه شده و امیدواریم پس از تصویب در هیات دولت، 
ظرف مدت کوتاهی نیز در مجلس مورد تصویب قرار بگیرد و 
روند اجرایی آن به صورت رسمی آغاز شود. سخنگوی وزارت 
خارجه در پاسخ به این سوال که وزارت دادگستری امریکا از 
ثبت یک شکایت حقوقی در دادگاه  کلمبیا علیه ایران خبر 
داده است و طبق این شکایت ۴۷ میلیون دلار از فروش نفت 
ایران قابل مصادره است و این مبلغ باید به »صندوق قربانیان 
تروریسم«  انتقال یابد، گفت: این بار اول نیست که امریکا 
چنین اقدامی غیرقانونی علیه ایران انجام می دهد. در طول 
چهار الی پنج دهه گذشته، ایالات متحده، با استناد به قوانین 
داخلی خود که از منظر ما کاملًا ناعادلانه است، ایران را در 
موضوعاتی مرتبط با تروریسم متهم کرده  است و بر اساس آن 
پرونده هایی را علیه ایران طرح کرده است. وی افزود: من قبلًا 
نیز از همین تریبون گفته ام این پرونده سازی حقوقی علیه 
ایران، مصداق روشنی از اقدامات خودسرانه و فاقد وجاهت 
قانونی هست که منجر به تشکیل پرونده هایی علیه ملت 
ایران شده  است. بقایی تاکید کرد: روند پرونده سازی حقوقی 
در دادگاه های امریکا علیه جمهوری اس��لامی ایران، خود 
نشان دهنده سیاسی شدن دستگاه قضایی ایالات متحده 
است، چنین اقداماتی هیچ پایه مشروع و قانونی در حقوق 
بین الملل ندارند و از نظر ما به طور کامل مردود هس��تند و 
دارای وجاهت قانونی نیستند. سخنگوی وزارت خارجه در 
پاسخ به سوالی، بار دیگر تصریح کرد: هیچ تغییری در شکل 
مذاکرات رخ نداده است. مذاکرات به صورت غیرمستقیم و 
با وساطت وزیر خارجه عمان انجام خواهد شد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در مورد آخرین وضعیت پرونده مهدیه 
اسفندیاری ش��هروند 3۹ ساله ایرانی که توسط پلیس 
فرانسه بازداشت شده است و پیگیری های انجام شده از 
سوی وزارت خارجه در مورد پرونده این شهروند ایرانی 
که به خاطر حمایت از موضوع فلسطین بازداشت شده 
است، گفت: از پیگیری رسانه های کشور در خصوص این 
موضوع قدردانی می کنم. به هر حال خانم اسفندیاری 
یک هموطن فرهیخته ایرانی هستند که متأسفانه چند 
هفته پیش، بدون هیچ دلیل یا اتهام مشخصی بازداشت 
شده اند. وی افزود: آنچه این موضوع را نگران کننده تر 
می س��ازد، این اس��ت که نه خانواده ایشان و نه بخش 

کنسولی ما در جریان این بازداشت قرار نگرفته اند.


